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Velmi dobré hospodáfiské v˘sledky oãekává
za uplynulé mûsíce Sokolovská uhelná. Ty by
mohly, podle dosavadního v˘voje základních uka-
zatelÛ, pfiekroãit i ãísla z úspû‰n˘ch let 2006
a 2007. 

„I kdyÏ úãetní uzávûrka bude hotova aÏ
v závûru února, jde o reáln˘ pfiedpoklad. UÏ nyní
je celá fiada vûcí zfiejmá,“ potvrzuje Jaroslav
Rokos, ekonomick˘ fieditel spoleãnosti. I díky
tomu firma vyplatila sv˘m zamûstnancÛm v po-
sledním ãtvrtletí mimofiádnou prémii.

Za dobr˘mi ekonomick˘mi v˘sledky spo-
leãnosti v posledních letech stojí pfiedev‰ím stra-
tegická rozhodnutí z konce minulého století.
Tehdy se vedení firmy rozhodlo, proti obecnému
trendu, vybudovat ve zpracovatelské ãásti ve Vfie-
sové paroplynovou elektrárnu. 

„Dnes jsme tak mohli maximálnû vyuÏít si-
tuace, která je na trhu s uhlím a elektrickou ener-
gií,“ poukazuje Rokos na rostoucí poptávku i fakt,
Ïe firma dokáÏe zhodnocovat maximální mnoÏ-
ství uhlí vlastními silami. Od leto‰ního roku jí
k tomu napomáhá i nedávno spu‰tûná technolo-
gie vyuÏití vedlej‰ích kapaln˘ch produktÛ. Díky ní
Sokolovská uhelná navy‰uje vlastní v˘robu ener-
goplynu pro svoji paroplynovou elektrárnu, a na-
opak sníÏí spotfiebu plynu zemního. 

„Tfietím prvkem, kter˘ mûl letos pozitivní vliv
na v˘voj ekonomiky spoleãnosti, byl pfiechod na
novou strategii v oblasti údrÏby,“ vysvûtluje ekono-
mick˘ fieditel. Od 60. let, kdy byla zpracovatelská
ãást vybudována, se ve Vfiesové dûlaly technolo-
gické odstávky pravidelnû kaÏd˘m rokem. Moderní
materiály, lep‰í diagnostika i systémy fiízení ale letos
poprvé umoÏnily tuto odstávku vynechat. „Díky
tomu se mohl zv˘‰it objem v˘roby, a na nákladové
stránce jsme naopak u‰etfiili ãást prostfiedkÛ na

opravy. Nûkteré dílãí opravy se sice provádûly tak
jako tak, ale pouze s ãásteãn˘m omezením, nikoliv
plo‰n˘m dlouhodob˘m zastavením v˘roby.“

Pozitivní v˘voj zaznamenala firma v roce
2008 nejen v ekonomické, ale také v personální
oblasti. Po rozsáhlé restrukturalizaci v uplynul˘ch
letech, kdy Sokolovskou uhelnou v rámci pfiiroze-
n˘ch odchodÛ opou‰tûlo roãnû aÏ 200 zamûst -
nancÛ, se prÛmûrn˘ stav zamûstnancÛ za uplynul˘
rok sníÏil pfiibliÏnû o pouhé dvû desítky. „Ke konci
fiíjna jsme tak mûli celkov˘ poãet zamûstnancÛ na
úrovni 4,6 tisíce pracovníkÛ, a pfiibliÏnû dal‰í
stovka je zamûstnána v na‰ich dcefiin˘ch firmách,“
dodává Rokos. Dal‰í stovky pracovních míst pak
spoleãnost nepfiímo vytváfií v kooperujících fir-
mách v regionu. 

Konãící rok byl pro Sokolovskou uhelnou
úspû‰n˘ i v oblastech majících bezprostfiednûj‰í
dopad na Ïivot vnû firmy. Jde zejména o práce na
obnovû krajiny zasaÏené v minulosti tûÏbou hnû-

dého uhlí. Napfiíklad na v˘stavbû nového jezera
Medard mezi Sokolovem a Habartovem pokroãily
letos jiÏ natolik, Ïe ze dna b˘valého lomu pfiestala
b˘t v létû ãerpána spodní a de‰Èová voda. V plném
bûhu pak jsou práce na modelování bfiehové linie
i napou‰tûcího objektu, kter˘ do jezera pfiivede
vodu z fieky Ohfie.

V˘znamnû se pak v roce 2008 firma podí-
lela také na obecném dûní v regionu. Pfiedev‰ím
do oblasti sportu a kultury z prostfiedkÛ Sokolovské
uhelné, v rámci marketingové podpory, smûfiovalo
do kraje na 85 milionÛ korun. Velká ãást z toho
byla urãena pfiedev‰ím na podporu mládeÏnic-
kého sportu. 

V˘roba elektrické energie 
za fiíjen 2008

V fiíjnu vyrobila teplárna 144,3 tisíc MWh
elektrické energie. Paroplynová elektrárna 
vyprodukovala 201,8 tisíc MWh elektrické 
energie. Celkem bylo v fiíjnu vyrobeno 
346,1 tisíc MWh elektrické energie. (red)

V˘sledky tûÏby uhlí 
za fiíjen 2008

Bilance roku 2008: úspûch
dosaÏen˘ díky pfiedvídavosti
Na ekonomice se nejvíce odrazilo rozhodnutí firmy vybudovat v 90. letech vlastní elektrárnu. 

Pfiíjemné proÏití Vánoc, zdraví, ‰tûstí i úspûch
v nadcházejícím roce 2009 pfieje v‰em zamûst -
nancÛm i partnerÛm spoleãnosti redakce Zpra-
vodaje Sokolovská uhelná. 

Foto SU
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Na velkolomu Jifií bylo v fiíjnu vytûÏeno
719,1 tisíc tun uhlí, na divizi DruÏba to bylo
136,0 tisíc tun uhlí. Za obû divize ãinila 
celková tûÏba 855,1 tisíc tun uhlí.

(red)

V˘roba elektrické energie 
za listopad 2008

V listopadu vyrobila teplárna 155,5 tisíc
MWh elektrické energie. Paroplynová elektrárna
vyprodukovala 171,4 tisíc MWh elektrické 
energie. Celkem bylo v listopadu vyrobeno 
326,9 tisíc MWh elektrické energie. (red)

V˘sledky tûÏby uhlí 
za listopad 2008

Na velkolomu Jifií bylo v listopadu
vytûÏeno 699,7 tisíc tun uhlí, na divizi DruÏba
to bylo 147,8 tisíc tun uhlí. Za obû divize 
ãinila celková tûÏba 847,5 tisíc tun uhlí.

(red)
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Pro‰la privatizací, rozsáhlou restruktu-
ralizací a její zpracovatelská ãást ve Vfiesové
dnes patfií v mnoha ohledech k nejmodernûj-
‰ím a nejekologiãtûj‰ím zafiízením svého
druhu u nás. Nemen‰í roli pak firma hraje
v oblasti rozvoje regionu i razantních promûn
a revitalizací krajiny na Sokolovsku. Jak˘ byl
pro Sokolovskou uhelnou rok 2008, a kam
bude v nejbliÏ‰ích mûsících smûfiovat spo-
leãnost? I na to jsme se zeptali Jaroslava Ro-
kose, ekonomického fieditele spoleãnosti
a jednoho z jejích spoluvlastníkÛ.
SU: Zaãnûme u souãasnosti. Co vlastnû stojí
za hospodáfisk˘mi v˘sledky firmy, které jsou
rok od roku lep‰í? 
Rokos: „To se musíme vrátit zpût do minu-
losti, pfiesnûji do první poloviny 90. let minu-
lého století, kdy se zrodil strategick˘ zámûr
vybudovat ve Vfiesové dal‰í elektrárnu. Byla
to tehdy pomûrnû neobvyklá my‰lenka. V té
dobû se mluvilo pfiedev‰ím o dokonãení ja-
derné elektrárny Temelín. A panovalo obecné
pfiesvûdãení, Ïe po jejím spu‰tûní bude v˘-
razn˘ pfiebytek elektfiiny. I proto si dost lidí pfii
zahájení v˘stavby PPC doslova klepalo na
ãelo. Ale ãas ukázal, Ïe ‰lo o skuteãnû strate-
gické rozhodnutí, které nám dnes umoÏÀuje
uspût na trhu i v situaci, kdy klesá zájem o nû-
které na‰e tradiãní produkty.“
SU: O jaké produkty konkrétnû se jedná? 
Rokos: „T̆ ká se to hned nûkolika komodit.
Tou první jsou brikety. Na‰e firma dnes pro-
vozuje poslední briketárnu v âeské republice,
ale s úbytkem lokálního vytápûní na uhlí
klesá také zájem o brikety. Zatímco na po-
ãátku 90. let jsme provozovali dvû briketárny,
jednu ve Vfiesové a druhou v Tisové, pfiiãemÏ
kaÏdá vyrobila kolem 600 tisíc tun briket,
dnes jich ve Vfiesové vyrobíme jen nûco pfies
150 tisíc tun. Z nich navíc vût‰ina nemífií
vÛbec na domácí trh, ale do sousedního Nû-
mecka. Paralelnû s poklesem poptávky nám
dochází zásoby briketovatelného uhlí. Dále
se pokles odbytu t˘ká také tfiídûného uhlí. So-
kolovská uhelná v tomto smûru nebyla nikdy
dominantním hráãem na trhu, a i zde je
patrn˘ urãit˘ propad. Je tedy spí‰ otázkou ren-
tability, do jaké hranice se vÛbec vyplatí za-
b˘vat se v˘robou tfiídûného uhlí a kdy uÏ to
nebude mít smysl. A ponûkud sloÏitûj‰í byla
i situace t˘kající se vedlej‰ích chemick˘ch
produktÛ vznikl˘ch pfii tlakovém zplyÀování
uhlí.“
SU: Lze si to vysvûtlit tak, Ïe Sokolovská
uhelná chce od v˘roby tûchto komodit 
ustoupit? 
Rokos: „V pfiípadû vedlej‰ích chemick˘ch
produktÛ jsme pfiedev‰ím hledali moÏnosti je-
jich lep‰ího vyuÏití. A na‰li. Od leto‰ního
roku jsme schopni tyto látky v˘znamnû zhod-
notit formou ‰tûpení v takzvaném hofiákovém
generátoru. Neprodáváme uÏ tedy surovinu,
ale dále ji zhodnocujeme. Co se t˘ká zmiÀo-
van˘ch briket a tfiídûného uhlí, rozhodnutí
o dal‰í strategii firmy v této oblasti padne
pfií‰tí rok, a to i na základû v˘sledkÛ z leto‰ní
zimy. SnaÏíme se pfiedev‰ím hledat co nej-
vhodnûj‰í zpÛsoby vyuÏití na‰eho uhlí. S tím
nebudou souviset jen rozhodnutí o dal‰ím
osudu briketárny ve Vfiesové nebo v˘roby tfií-
dûného uhlí v ústfiední tfiídírnû uhlí v Tisové,
ale i nûkteré dal‰í strategické zámûry spoleã-
nosti.“

SU: Je moÏné tyto strategické zámûry nûjak
více pfiiblíÏit? 
Rokos: „Vycházíme ze situace, Ïe v na‰em
pfiípadû, na rozdíl od severních âech, není
Ïádná perspektiva prolomení územních li-
mitÛ tûÏby. Hranice revíru jsou jasnû dané
a tûÏba nikam dál nepÛjde. V zemi zde leÏí
pfiibliÏnû 181 milionÛ vyuÏiteln˘ch tun hnû-
dého uhlí, a víc uÏ jich nikdy nebude. Teì
tedy záleÏí jen na tom, jak˘m zpÛsobem
s nimi naloÏíme. Optimalizací tempa tûÏby
uhlí se v souãasnosti zab˘váme.“
SU: Tedy zvolnûní postupu tûÏby?
Rokos: „Tempo tûÏby tak jako tak zvolÀuje.
Zatímco loni jsme je‰tû vyprodukovali pfii-
bliÏnû 10,5 milionÛ tun hnûdého uhlí, letos
to bude jen 9,5, a v pfií‰tím roce oãekáváme
ãíslo o dal‰í milion niÏ‰í. V˘hledovû bychom
se tak kolem roku 2011 chtûli pohybovat pfii-
bliÏnû na úrovni osmi milionÛ, coÏ rozhodnû
neznamená Ïádné drastické omezení. Zmûní
se ale v˘raznû nakládání s touto surovinou.
Na‰í prioritou ãíslo jedna je maximálnû pro-
dlouÏit Ïivotnost zpracovatelské ãásti ve Vfie-
sové, a najít co nejlep‰í zpÛsob jak na‰e uhlí
zhodnotit. Dal‰í prioritou pak je zajistit te-
plofikaci v oblasti Karlovarského kraje a do-
dávky na‰im dlouhodob˘m partnerÛm. TakÏe
kdyÏ to shrnu, rozhodnû neplánujeme, Ïe by-
chom nûjak omezovali dodávky napfiíklad te-
plárnám, které zásobují obyvatelstvo teplem
v na‰em regionu. Na druhou stranu ale asi
dojde k omezení prodeje uhlí na‰im konku-
rentÛm pfii v˘robû elektrické energie.“
SU: Bude to mít nûjak˘ dopad i do perso-
nální oblasti? 
Rokos: „Logicky dojde k optimalizaci nasa-
zen˘ch technologií a tím i ke sníÏení poãtu
zamûstnancÛ. Sokolovská uhelná se vÏdy pfii
sniÏování stavu snaÏí vyuÏívat pfiirozené fluk-
tuace. Jen díky tomu nedo‰lo v na‰em kraji
k v˘razn˘m sociálním problémÛm, jaké jsou
známy jinde. V tomto trendu tedy budeme
pokraãovat nadále. Navíc jsme vÏdy mûli
snahu nepropou‰tût kvalitní a spolehlivé pra-
covníky, ale naopak jsme jim vÏdy hledali
moÏnosti jak jim nabídnout práci na jin˘ch
technologiích. Napfiíklad zvaÏujeme dal‰í po-
sílení v˘roby uhelného multiprachu, a ve v˘-
hledu je i celá fiada dal‰ích moÏn˘ch investic,

které pfiispûjí ke zlep‰ení stability firmy i je-
jích v˘sledkÛ.“
SU: Oãekává tedy Sokolovská uhelná i v dal-
‰ích letech stejnû pozitivní ekonomické v˘-
sledky? 
Rokos: „Dûláme v‰e pro to, abychom je oãe-
kávat mohli. I kdyÏ samozfiejmû v˘voj
v tomto smûru nelze nikdy zcela pfiesnû pfied-
vídat.“
SU: Máte na mysli tfieba souãasnou hospo-
dáfiskou krizi? 
Rokos: „Na‰tûstí ne. Aktuální situace na fi-
nanãních trzích se Sokolovské uhelné v sou-
ãasné dobû nijak v˘raznû nedot˘ká. Díky
pfiedmûtu jejího podnikání nepatfií do ohro-
Ïen˘ch oborÛ, a navíc jsme vÏdy prosazovali
konzervativní strategii v oblasti zhodnoco-
vání finanãních prostfiedkÛ. I díky tomu ne-
byla na‰e aktiva krizí nijak v˘znamnû
postiÏena. To navíc i souvisí s na‰í spoluprací
s âSOB, které vûfiíme. TakÏe pokud jde o cel-
kovou ekonomickou situaci, dûláme v‰e pro
to, aby Sokolovská uhelná zÛstala urãitû
i v budoucnosti jednou ze stabilních opor
ekonomiky Karlovarského kraje i jistotou pro
ty, ktefií u nás pracují nebo s námi spolupra-
cují.“

Sokolovská uhelná mûní strategii,
zamûfií se na vy‰‰í zhodnocení uhlí

20 let v SU
Aubrecht Ladislav Divize Zpracování
BaÏata René Divize SluÏby
Bou‰ka Miroslav Divize Jifií
Brabec Jifií Divize SluÏby
Frank Roman Divize SluÏby
Hájek Martin Divize SluÏby
Haura Jan Divize Zpracování
Hejda Milan Divize Zpracování
Husák Jifií Divize Zpracování
Chalupa Tomá‰ Divize SluÏby
Jouza Robert Divize DruÏba
Klime‰ Franti‰ek Divize Jifií
Koláãková Ivana Úsek v˘robního fieditele
Krejãí Jifií Divize DruÏba
Krhounek Ota Divize Zpracování
KÛta Daniel Divize Jifií
KuÏel Petr Divize DruÏba
Miler Karel Divize DruÏba
Nástrahová Lenka Úsek v˘robního fieditele
Nejedl˘ Petr Divize Zpracování
Pavíza Petr Divize Zpracování
Polan Radek Divize Jifií
Stfiecha Neklan Divize Zpracování
Vavrová Erika Úsek v˘robního fieditele
Îidlick˘ Miroslav Divize SluÏby
25 let v SU
Böhmová Jarmila Divize Zpracování
Böttinger Gerhard Divize SluÏby
âech Petr Divize SluÏby
Flaj‰man Zdenûk Divize Zpracování
Fuchs Pavel Divize SluÏby
Grundler Milo‰ Divize DruÏba
Hejda Ota Divize Jifií
Hloup˘ Jifií Divize DruÏba
Hniliãka Jifií Divize SluÏby
Hru‰ka Jaromír Divize DruÏba
Kare‰ Miroslav Divize Jifií
Kastl Jifií Divize DruÏba
Ka‰par Petr Divize Jifií
Klomínek  Karel Divize SluÏby
Kováã Miroslav Divize Jifií
Kovafiíková Pavlína Divize Zpracování
Kreuz Jaroslav Divize SluÏby
Kuãka Jifií Divize Jifií
Nulíãek Milan Divize DruÏba
Pakostová Jitka Divize SluÏby
Procházková Katefiina Úsek v˘robního fieditele
Ritoch Josef Divize Jifií
Sedláãek Jifií Divize DruÏba
Smutn˘ Kvûtoslav Divize SluÏby
Szebesta Hynek Divize Zpracování
·ipka Jifií Divize SluÏby
Trhlík Vladan Divize Zpracování
Wildhaber Franti‰ek Divize SluÏby
Zachat˘ Marek Divize DruÏba
Zezula Ladislav Divize Jifií
Îahour Zby‰ek Divize SluÏby
30 let v SU
Sikora Franti‰ek Divize DruÏba
35 let v SU
Suchan Václav Divize SluÏby
40 let v SU
Novák Milan Divize Jifií
Toma‰uk Vladimír Divize Zpracování
Uzávûrka dat 5. 11. 2008

V LEDNU 2009 DOSAHUJÍ:
20 let v SU
Janáãek Pavel Divize SluÏby
LeÀková Eva Divize SluÏby
Ma‰ek Milan Divize DruÏba
Svoboda Rudolf Divize Zpracování
Tícha Radovan Divize Jifií
Vy‰ehradsk˘ Antonín Úsek v˘robního fieditele
Zapf Rudolf Divize SluÏby
25 let v SU
HriÀák Miroslav Divize SluÏby
John Pavel Divize Jifií
Kame‰ová ZdeÀka Divize Jifií
Magula Lubo‰ Divize Zpracování
Moris Miroslav Divize Zpracování
Srnsk˘ Josef Divize Jifií
·uttová Hana Úsek v˘robního fieditele
Ventrãa Josef Divize Jifií
Zatloukal Karel Divize DruÏba
30 let v SU
Beãka Bohuslav Divize DruÏba
Bursa Zdenûk Divize DruÏba
JanÛ Vojtûch Divize DruÏba
P‰eniãková Eva Divize Zpracování
Stibor Miroslav Divize DruÏba
Süssenbecková Jana Úsek personálního fieditele
·tûpánek Franti‰ek Ing. Úsek generálního fieditele
Urban Miroslav Divize Jifií
35 let v SU
Hartl Jan Divize Zpracování
Chovanec Zdenek Divize DruÏba
Koláfi Jifií Divize DruÏba
Kurc Václav Ing. Divize Jifií
Soukup Jaroslav Divize Jifií
V‰em jmenovan˘m pfieje vedení Sokolovské uhelné,
právní nástupce, a. s., mnoho zdraví, osobní spoko-
jenosti a vyjadfiuje podûkování za dlouholetou práci
ve spoleãnosti.  
Uzávûrka dat 5. 12. 2008

PRACOVNÍHO 
JUBILEA

V PROSINCI 2008 DOSAHUJÍ:

Ekonomick˘ fieditel Sokolovské uhelné Jaro-
slav Rokos. Foto SU

Zásadní promûny má za sebou v uplynul˘ch letech Sokolovská uhelná. Z firmy, která se je‰tû v zá-
vûru minulého století zamûfiovala prioritnû na tûÏbu hnûdého uhlí, se stala nejvût‰ím nezávisl˘m
v˘robcem elektrické energie v zemi. 

na základû na‰í pfiihlá‰ky zaregistroval Finanãní
úfiad v Sokolovû dle § 5 a-c) a § 95 a) zákona
ã. 235/2004 Sb., o dani z pfiidané hodnoty
k 1. 1. 2009 jako plátce k DPH skupinu s tûmito
ãleny:
– Sokolovská uhelná, právní nástupce, a. s.,

Staré námûstí 69, 356 00 Sokolov, Iâ 26348349 
– PSV Svatava, s. r. o., ul. Îelezniãní 198, 

357 03 Svatava, Iâ 61779539
– Koupali‰tû Michal, s. r. o., Jednoty 1628, 

356 45 Sokolov, Iâ 26348721
– REO-SUAS, s. r. o., Jednoty 1628, 356 45 So-

kolov, Iâ 63505401
– Golf Sokolov, a. s., Jednoty 1628, 356 45 So-

kolov, Iâ 25107623
– SOKOREST, s. r. o., Jednoty 1628, 356 01 So-

kolov, Iâ 27978273
– SOKOREST – zafiízení ‰kolního stravování, 

s. r. o., Jednoty 1628, 356 01 Sokolov, 
Iâ 28002512

– Romania, s. r. o., Zahradní 948/49, 360 01
Karlovy Vary, Iâ 63505312

V této souvislosti budou v‰ichni ãlenové skupiny
od 1. 1. 2009 pouÏívat pro úãely DPH

DIâ: CZ699001005.
Ostatní údaje se u ãlenÛ skupiny nemûní (adresy,
Iâ, apod.).

Dovolujeme si proto poÏádat v‰echny ob-
chodní partnery ãlenÛ skupiny, aby od 1. ledna
2009 byly v‰echny daÀové doklady (faktury)
s datem uskuteãnûní zdanitelného plnûní od
1. ledna 2009 vystavovány na jednotlivé ãleny
skupiny s nov˘m DIâ: CZ699001005 (chybnû
vystavené doklady budeme vracet k opravû).

Skupinová
registrace
k DPH
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Jde uÏ o druhou vlnu oãkování po ne-
b˘valém zájmu zamûstnancÛ o tuto sluÏbu
v loÀském roce.

„DÛvodem není jen velk˘ zájem na‰ich
zamûstnancÛ, kter˘ch se loni nechalo oãko-
vat pfies pÛl druhého tisíce, ale i zv˘‰en˘ v˘-
skyt tohoto onemocnûní,“ fiíká Miroslav
Mertl, vedoucí sekce ekonomika práce. En-
cefalitidu pfiená‰í klí‰Èata, kter˘m se, díky 
tep l˘m zimám, v posledních letech nezvykle
dafií. Navíc je velmi rizi-
ková, a v krajním pfií-
padû mÛÏe skonãit
ochrnutím nebo smrtí.

Oãkování zamûst -
nancÛ probíhá formou
aplikace tfií dávek v ordi-
nacích závodních lé-
kafiÛ. Pokud to provozní
situace dovolí, mohou se
zamûstnanci Sokolovské
uhelné nechat oãkovat
i v prÛbûhu pracovní
doby. První dvû oãko-
vací dávky jsou zájem-
cÛm aplikovány krátce
po sobû, tfietí pak s od-
stupem dvanácti mûsícÛ.

„Ti, kdo se nestihli nechat oãkovat v le-
to‰ním roce, budou mít ale pfiíleÏitost i v tom
následujícím,“ dodává Mertl s tím, Ïe vedení
spoleãnosti se dohodlo s odbory v rámci jed-
nání o kolektivní smlouvû, Ïe tuto preventivní
sluÏbu nabídnou zamûstnancÛm také bûhem
roku 2009.

Oãkování proti
klí‰Èové encefalitidû
Bezplatné oãkování proti klí‰Èové encefalitidû - dal‰í pfiíspûvek k pre-
venci závaÏn˘ch onemocnûní pro zamûstnance Sokolovské uhelné.

Zájem o vakcínu je neãekanû velk˘.
Foto SU

KdyÏ v polovinû 90. let ukonãil litví-
novsk˘ Chemopetrol zpracování karboche-
mie, stála zpracovatelská ãást Sokolovské
uhelné ve Vfiesové pfied váÏn˘m problémem.
Co s vedlej‰ími produkty, které vznikají pfii
tlakovém zplyÀování uhlí, a pro které nebylo
ve Vfiesové uplatnûní? Tehdy se poprvé za-
ãalo mluvit o dvou moÏn˘ch fie‰eních.
Prvním bylo takzvané HTW zplyÀování, pfii
kterém podobné látky nevznikají. To se ale
ukázalo pfii sloÏení sokolovského uhlí jako
nepouÏitelné. Druhou variantou, prosazova-
nou v˘robním fieditelem firmy Jifiím Peterkou,
bylo jejich dal‰í ‰tûpení na plyn, kter˘ bude

vhodn˘ jako palivo pro elektrárnu ve Vfie-
sové.
SU: Proã jste prosazoval právû tuto technolo-
gii?
Peterka: „Tûch dÛvodÛ byla celá fiada. V první
fiadû nejde o Ïádnou novinku, ale osvûdãené
a funkãní fie‰ení. Napfiíklad v Litvínovû fungo-
vala uÏ za války, a dnes ji bûÏnû pouÏívají
velké rafinérské firmy jako je tfieba Shell nebo
Texaco. Princip je vlastnû stejn˘ jak u ropy, tak
u uhlí. Pofiád jde jen o ‰tûpení skupiny uhlo-
vodíkÛ.“
SU: Nebylo tehdy jednodu‰‰í zakoupit jiÏ exis-
tující technologii?

Peterka: „Samozfiejmû i takové moÏnosti se
zvaÏovaly. Ale pfii tehdej‰ím kurzu koruny vÛãi
dolaru, kter˘ se pohyboval kolem 45 korun,
a obrovsk˘ch licenãních nákladech by to ne-
bylo vÛbec rentabilní. Museli jsme hledat pfii-
mûfienûj‰í fie‰ení.“
SU: Nevy‰lo by levnûji prostû tyto látky pro-
dat?
Peterka: „Na první pohled ano. Tfieba o fenol
z Vfiesové byl zájem, a vozil se aÏ do ·panûl-
ska. Ale díky tomu narÛstala závislost Soko-
lovské uhelné na monopolních zákaznících.
Jejich provozy jely, nebyl problém. Ve chvíli,
kdy ale mûly napfiíklad poruchu, zaãaly se nám
ve Vfiesové hromadit cisterny, a to jsme si ne-
mohli dovolit z hlediska provozního i bezpeã-
nostního. I proto jsme hledali cestu jak tyto
látky zpracovat vlastními silami.“
SU: Jedna vûc je rozhodnout se, druhá reali-
zovat. Jak vlastnû probíhají pfiípravy takové
stavby?
Peterka: „Ono ne‰lo jen o samotnou stavbu
hofiákového generátoru, ale o fiadu dal‰ích
vûcí, které s ním souvisely. Jeho stavba totiÏ
znamenala vybalancovat v˘konovû celou zpra-
covatelskou ãást. Poãínaje v˘stavbou nové kys-
líkárny, pfies stavbu generátoru, úpravy
v˘konov˘ch kapacit ãistících zafiízení a po-
dobnû. Samotná projektová pfiíprava stavby ge-
nerátoru pak trvala pfiibliÏnû dva roky.“
SU: Podobné technologie byly pfied padesáti
lety, mají je i velké rafinérie. V ãem je tedy ta
neustále zmiÀovaná svûtová unikátnost?
Peterka: „V první fiadû v tom, Ïe jde o hnû-
douhelnou technologii. Podobné sice v minu-
losti fungovaly jako v˘zkumné projekty v saské
Schwarze Pumpe, ale v bûÏném provozním na-
sazení nikde nic ve svûtû neexistuje. Navíc jde
v na‰em pfiípadû o celkovou technologickou
provázanost, která je skuteãnû naprosto jedi-

neãná. Tím, Ïe ‰tûpení navazuje na tlakové
zplyÀování uhlí v sesuvném loÏi, dosahuje cel-
ková úãinnost obou technologií pfies 90 pro-
cent pfiemûny uhlovodíkov˘ch sloÏek uhlí. CoÏ
je nejen ekonomické, ale také ekologické.“
SU: Je o tuto technologii zájem i jinde?
Peterka: „Je, a pomûrnû velk˘. Pfiedev‰ím to
souvisí se sniÏováním svûtov˘ch zásob ropy,
a rostoucí poptávkou po elektrické energii.
V budoucnosti se právû takové technologie,
které umí vyuÏít uhlí v maximální moÏné mífie,
stanou klíãové. TakÏe dnes jsme moÏná
prvními, ale rozhodnû nebudeme posledními,
kdo tuto technologii bude vyuÏívat.“ 

Peterka: Máme dal‰í svûtov˘ unikát

Instalování spalovací komory generátoru ve
Vfiesové bylo technicky velmi nároãné.

Foto SU

Generátor 
ve fázi zkou‰ek
Do fáze ostr˘ch provozních zkou‰ek dospûla po tfiech letech
stavba takzvaného hofiákového  generátoru ve zpracovatelské ãásti
Sokolovské uhelné ve Vfiesové.

Technologie, která nemá ve svûtû v ob-
lasti zpracování hnûdého uhlí obdoby, umoÏní
ekologicky vyuÏít vedlej‰í chemické produkty
vzniklé pfii zplyÀování hnûdého uhlí jejich roz-
‰tûpením na energoplyn.

„Znamená to, Ïe dehty, fenoly nebo od-
padní surov˘ benzín, pro které jsme dosud ne-
mûli odpovídající vyuÏití, dnes dokáÏeme
zpracovat a dále zhodnotit pfiímo ve Vfiesové,“
potvrzuje Tomá‰ Lorenc, pracovník divize Zpra-
cování zodpovûdn˘ za najíÏdûní generátoru. 

Technologie vedlej‰ího vyuÏití kapaln˘ch
produktÛ vznikajících pfii tlakovém zplyÀování
uhlí, jak se hofiákov˘ generátor správnû na-
z˘vá, tak ve spojení s tlakovou plynárnou ve
Vfiesové umoÏní v souãasné dobû vÛbec nej-
vy‰‰í moÏné vyuÏití energetického potenciálu
hnûdého uhlí. 

„Princip je pfiitom pomûrnû jednodu-
ch˘,“ fiíká Lorenc s tím, Ïe uhlí vytûÏené v lo-
mech spoleãnosti je
ve Vfiesové tlakovû
zplyÀováno. V˘-
sledn˘ plyn pak
slouÏí jako palivo
pro paroplynovou
elektrárnu. Naopak
vedlej‰í produkty
vzniklé pfii tomto
zplyÀování novû mífií
v technologickém
procesu právû do re-
aktoru hofiákového
generátoru. Zde jsou
pfii tlaku 25 atmosfér
a teplotû kolem 1500
stupÀÛ dále ‰tûpeny
na plyn, kter˘ mífií
opût do elektrárny. 

„JenÏe i kdyÏ
je princip jednoduch˘, ve skuteãnosti je celá
technologie velmi nároãná na regulaci, pouÏí -
vané materiály i fiídicí techniku,“ poukazuje na
hlavní úskalí procesu Lorenc. Napfiíklad nere-
zová ocel se taví uÏ pfii teplotû o sto stupÀÛ
niÏ‰í, neÏ pfii které v generátoru vzniká plyn.
Ten navíc kvÛli bezpeãnosti musí b˘t schopen
odolat teplotám vy‰‰ím o dal‰ích 600 stupÀÛ.

„I proto jsou souãástí technologie stovky
ãidel v nûkolika bezpeãnostních okruzích, které
mûfií obrovské mnoÏství parametrÛ. Od klasic-
kého zaznamenávání teploty a tlaku aÏ po mi-
krovlnné mûfiení obsahu vody v dehtu,“

potvrzuje vedoucí oddûlení dispeãinku Stanislav
Kapr. 

UÏ od poãátku leto‰ního roku tak probí-
hají ve Vfiesové nezbytné provozní testy, které
slouÏí k postupnému vyladûní systému na op-
timální parametry. „Jde o komplikovan˘ po-
stup, kter˘ vyÏaduje opakované zahfiívání
a následné odstavování reaktoru. Je to zdlou-
havé, ale nezbytné,“ shrnuje situaci Lorenc
s tím, Ïe jedinû tak lze nastavit parametry pro-
vozu na co nejlep‰í hodnoty. 

I pfiesto se napfiíklad v mûsíci fiíjnu ‰tûpe-
ním vyrobilo ve Vfiesové témûfi 17 milionÛ metrÛ
krychlov˘ch plynu. V plném provozním zatíÏení
ho pak bude technologie schopna vyprodukovat
hodinovû aÏ 50 tisíc kubíkÛ. Pro porovnání - ro-
dinn˘ dÛm vytápûn˘ plynem za hodinu spotfie-
buje pouh˘ jeden metr krychlov˘ tohoto paliva. 

Samotn˘ generátor vyroben˘ nûmeckou
spoleãností Industrie-Anlagenbau Georgsma-

rienhüte byl do Vfiesové pfiivezen v kvûtnu
2005 a dokonãení technologie mûla realizovat
dodavatelsky spoleãnost Chemoprojekt. Nako-
nec ale realizaci pfievzala Sokolovská uhelná
ve spolupráci s licensorem spoleãností Siemens
a hlavními subdodavateli. Stavba je tak uni-
kátní i z provozního hlediska Sokolovské
uhelné. Je to totiÏ vÛbec poprvé, co si spoleã-
nost zaji‰Èovala najíÏdûní podobné technolo-
gie vlastními silami. 

Pfiesná regulace generátoru trvala nûkolik
mûsícÛ. Foto SU
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Bûhem uplynul˘ch mûsícÛ se zamûstnanci firmy museli poprat také s celou fiadou technolo-
gick˘ch ofií‰kÛ. Jedním z nich bylo zalomení pasov˘ch dopravníkÛ v lomu Jifií. 

Lom DruÏba v Novém Sedle odstartoval do dal‰ího období své ãinnosti, kdyÏ pro‰el

úspû‰nû procesem schválení plánu otvírky a dob˘vky na následujících pût let. 

V prÛbûhu uplynuléhoroku se opût v˘raznû zlep-‰ila ekologizace provozÛfirmy. Nejv˘raznûji po-klesl pfiedev‰ím objememisí, kter˘ je v pfiepoãtuna vyrobenou elektrickouenergii vÛbec nejniÏ‰í zacelou dobu historie firmy.Na snímku speciální mû-fiicí vÛz provozovan˘ fi-remními laboratofiemi. 

 Rok 2008 
v Sokolovské
uhelné obrazem
Prosinec je vÏdy ãasem ohlédnutí za uplynul˘mi mûsíci. Rok 2008 byl pro
pracovníky Sokolovské uhelné, stejnû jako pro cel˘ region, obdobím le-
movan˘m nejen fiadou úspûchÛ, ale také sloÏit˘ch situací, se kter˘mi si
museli zamûstnanci spoleãnosti poradit. Pfiiná‰íme proto alespoÀ malou
pfiipomínku nûkter˘ch klíãov˘ch okamÏikÛ z dûní ve firmû i jejím bez-
prostfiedním okolí. 

Poãasí toto léto pfiíli‰ koupání nepfiálo. I pfiesto si na Michal
na‰ly cestu tisíce lidí. Dlouhodobû je koupali‰tû v areálu b˘-
valého lomu oblíbené pfiedev‰ím rodinami s dûtmi, protoÏe
právû nejmen‰í náv‰tûvníci zde najdou celou fiadu atrakcí ke
své potû‰e. 

Îeny zamûstnané v provozech Sokolovské uhelné si mohly v lednu vyzkou‰et

sluÏby profesionálních vizáÏistÛ a stylistÛ na exkluzivní show 

nazvané Image SU. Zájem byl obrovsk˘. 

V polovinû roku bylo ukonãeno ãerpání vod z prostoru b˘valého lomu Medard. Doslova do fini‰e tak jdou poslední

pfiípravy na vznik budoucího jezera mezi Habartovem a Sokolovem. Papírové dûtské lodiãky zde tak uÏ za nûkolik

let nahradí ty skuteãné. 
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Nejvût‰í investicí letos v tûÏební ãásti firmy bylo prodlouÏení pásov˘ch dopravníkÛ v lomuDruÏba a s tím spojená v˘stavba nov˘ch pohánûcích stanic. Vedle dodavatelsk˘ch firem nastavbû odvedli velk˘ kus práce také zamûstnanci spoleãnosti. 

K v˘znamn˘m aktivitám zamûfien˘m vnû spoleãnosti patfiilo i svûtové setkání chovatelÛ
krav plemene charolais, které do Starého Sedla pfiivedlo specialisty na chov ze v‰ech kon-
tinentÛ. 

Mezi úspû‰né podniky, které v regionu letos probûhly

za podpory Sokolovské uhelné, jednoznaãnû patfiil

i závod seriálu mistrovství svûta v motokrosu na lo-

ketské trati. Doly jsou jejím hlavním partnerem. 

Bezkonkurenãnû nejlep‰í rok ve své historii mají za sebou také hokejisté HC Energie Karlovy Vary. Hráãi s logem Sokolovské uhelné
na prsou totiÏ vybojovali v sezónû 2007/08 titul vicemistrÛ extraligy, a zatím se jim dafií i v leto‰ní soutûÏi. 

Zajímav˘ rok má za
sebou i dcefiiná spo-
leãnost Sokolovské

uhelné Golf Sokolov.
Na jejím hfii‰ti se

totiÏ letos se‰la celá
fiada zajímav˘ch tur-
najÛ od dûtské tour

US Kids aÏ po ãesk˘
Ryder cup - turnaj
v˘chodu proti zá-

padu. 

V revíru se letos odehrála také celá fiada dal‰ích vûcí, které zÛstávají oãím vût‰iny lidí zcela

skryty. K takov˘m patfií i bûÏná údrÏba dosud funkãních ãástí hlubinného dolu Marie.

Rok 2008 odstartoval

také rekonstrukci elektric-

k˘ch lokomotiv pro dÛlní

provozy E27. Ty díky ní

budou schopny provozu

v dolech aÏ do úplného

vyuhlení loÏiska. 

Fotbalisté druholigového Baníku Sokolov hrající v barvách spoleãnosti mûli za

sebou také velmi nároãnou sezónu. Obstáli se ctí a budou pfiezimovat na pûkné

‰esté pfiíãce. 
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PROGRAM Hornick˘ dÛm Sokolov

19. 12. Zpívání pod vánoãním stromem

20. 12. Kociánová + KühnÛv sbor

26. 12. Alfafest 27

„Co se t˘ká kulturních aktivit, mám vlastnû
jen dva hlavní cíle. Tím prvním je, aby se Mûstsk˘
dÛm kultury stal otevfienûj‰í kaÏdému, kdo pfiichází
s nov˘mi my‰lenkami. Tím druh˘m naopak, aby-
chom i my pfiekroãili zdi Hornického domu,“ fiíká
nov˘ fieditel MDK. 

Zatímco v leto‰ním roce to je‰tû obyvatelé
mûsta pfiíli‰ nepocítili, první z tûchto zmûn poznají
uÏ v nadcházejících mûsících. Napfiíklad i díky
tomu, Ïe ve mûstû uÏ zaãal fungovat takzvan˘ kul-
turní kalendáfi. Díky nûmu si mohou v‰ichni pofia-
datelé kulturních akcí ve mûstû koordinovat své
aktivity tak, aby v jeden den v Sokolovû neprobí-
halo soubûÏnû více akcí se zamûfiením na stejnou
cílovou skupinu. 

„Dal‰í zmûnou bude obecná koncepce pro-
gramové nabídky,“ poukazuje Picka. Napfiíklad
u divadelních pfiedstavení tak dojde k nahrazení
ãásti programu pro nároãného diváka Ïánry stravi-
telnûj‰ími pro ‰ir‰í vefiejnost. „Své diváky bude mít
Dostojevsk˘ i Donutil, ale jde o to najít mezi nimi
nûjakou rovnováhu.“

Na druhou stranu posílí ale i pozice men‰i-
nov˘ch ÏánrÛ. Pomoci tomu má obnovená scéna
v Klubu mlad˘ch, kter˘ bude urãen pro komornûj‰í
koncerty od jazzu aÏ po country. A pokud se po dafií
domu získat potfiebného partnera, v budovû kina
Alfa by mûla v budoucnosti vyrÛst rocková scéna. 

Poslední v˘raznûj‰í zmûnou pak bude i to, Ïe
MDK chce svou ãinnost roz‰ífiit i do ulic mûsta.
„TakÏe vedle Hornick˘ch dnÛ, na kter˘ch se tra-
diãnû podílíme, poãítáme s ‰ir‰ím vyuÏitím klá‰tera,
areálu na Bohemce i ulic mûsta. Zkrátka chceme

najít nûjakou rovnováhu mezi tím, co lidé chtûjí
a ekonomikou tak, abychom necpali za kaÏdou
cenu do sálu pouliãní divadlo a Hamleta naopak na
ulici,“ dodává nov˘ fieditel MDK. 

V roce 2009 by tak v Sokolovû mûl probûh-
nout napfiíklad koncert Pavla ·porcla, skupin 
Nezmafii nebo Kamelot, ale i festival Rock Beach
nebo Jazz Jam Fest. 

Uhlí je v˘hodné
Uhlí zÛstalo i v roce 2008 jedním z ce-
novû nejv˘hodnûj‰ích paliv v âeské re-
publice. Vypl˘vá to z údajÛ zvefiejnûn˘ch
deníkem MF Dnes. Podle nich letos vyjde
nejdráÏe vytápûní prÛmûrného bytu se
spotfiebou 50 GJ tepla elektrick˘mi pfiímo-
topy, za které uÏivatel zaplatí témûfi 34
tisíc korun. Nejlevnûj‰í je dfievo s cenou
takfika devíti tisíci korun. Na pomyslném
Ïebfiíãku obsadilo hnûdé uhlí pomyslnou
ãtvrtou pfiíãku s cenou 10 458 korun za
zmínûn˘m dfievem, peletami, ‰tûpkou
a obilím. 

Na severu napou‰tí Most
Napou‰tûní budoucího jezera Most od-
startovalo v sousedních severních âe-
chách. NádrÏ, která vznikne zaplavením
zbytkové jámy po tûÏbû hnûdého uhlí
bude mít plochu 311 hektarÛ a hloubku
75 metrÛ. Napou‰tûní bude trvat celkem
tfii roky.    

Energetické budovy
Od ledna pfií‰tího roku platí pro v‰echny
novostavby a pro rekonstrukce vût‰ích
budov zákonná povinnost zpracovat PrÛ-
kaz energetické nároãnosti budovy. Ve-
fiejnû pfiístupné budovy pak budou muset
tento prÛkaz vefiejnû vyvûsit. Tento prÛkaz
je jakousi obdobou energetického ‰títku
jak˘mi jsou oznaãeny domácí spotfiebiãe. 

ZAJÍMAVOSTI ZAJÍMAVOSTI 
ZE SVùTA UHLÍ ZE SVùTA UHLÍ 

A ENERGIEA ENERGIE

Hornick˘ dÛm mûní po letech styl
V˘raznou zmûnou dramaturgie prochází v tûchto dnech Mûstsk˘ dÛm kultury v Sokolovû (MDK). Ten
má od ãervna nového fieditele, a spolu s Janem Pickou dorazila do této nejvût‰í instituce svého druhu
na Sokolovsku také zcela nová koncepce.

Nov˘ fieditel Mûstského domu kultury 
v Sokolovû Jan Picka. Foto SU

Velkou zmûnou pro‰la leto‰ní pfiíprava
provozÛ Sokolovské uhelné na zimní ob-
dobí. Vedle standardních opatfiení, která se
opakují kaÏd˘ rok, totiÏ tentokrát pfii‰la fiada
i na jedno mnohem vût‰í. Velká oprava roz-
mrazovacích tunelÛ.

„Tunely jsou klíãov˘m zafiízením zpra-
covatelské ãásti,“ fiíká Miroslav Benda, ve-

doucí drtírny Sokolovské uhelné ve Vfiesové.
Firma provozuje celkem dva, jeden na deset
a druh˘ na osm vagónÛ pro pfievoz uhlí. „Ty
ale mají tendenci v nízk˘ch teplotách na-
mrzat, a bez plnû provozuschopn˘ch roz-
mrazovacích tunelÛ tak mÛÏe b˘t v zimû
zásobování zpracovatelské ãásti nejen ztí-
Ïeno, ale ãasto i témûfi znemoÏnûno,“ pou-
kazuje vedoucí drtírny. 

Pfiesvûdãili se o tom napfiíklad zamûst -
nanci zpracovatelské ãásti ve Vfiesové na
pfielomu 60. a 70. let minulého století, kdy
rozmrazovací tunely v areálu je‰tû nefungo-
valy. Na kolejích se tehdy hromadily totálnû

zamrzlé soupravy s uhlím, které nedokázaly
rozmrazit ani pfiivezené naftové hofiáky. 

„Nutnost zajistit jejich stoprocentní
fungování tak byla dÛvodem i leto‰ní
opravy, která je celkovû druhou od doby
zprovoznûní tunelÛ poãátkem 70. let,“ fiíká
Benda. Tunely totiÏ byly po‰kozené pfiede-
v‰ím agresivním pÛsobením vodní páry,
která se v nich pouÏívá k rozmrazování sou-
prav. Ta má teplotu v rozmezí 110 aÏ 150
stupÀÛ, a je vhánûna po celé délce tunelÛ
od spodní ãásti vagónÛ. 

Nejde totiÏ jen o období, kdy teploty
klesají hluboko pod nulu, a vagóny mají ten-

denci zamrzat. I pfii teplotách tûsnû pod
nulou totiÏ dochází k namrzání uhlí na
klapky vagónÛ, a to sniÏuje kapacitu pfie-
pravy. Proto mífií v zimû soupravy do tunelu
také z preventivních dÛvodÛ.

„Tomuto v˘znamu odpovídal i celkov˘
rozsah proveden˘ch prací. Vedle rozvodÛ
páry totiÏ do‰lo i na opravu nosné kon-
strukce tak, aby mohly tunely fungovat bez
vût‰ích zásahÛ aÏ do pfiedpokládaného
ukonãení tûÏby,“ dodává Benda s tím, Ïe
celkové náklady na opravu dosáhly v˘‰e
kolem 10 milionÛ korun. Opravu realizovala
dodavatelsky spoleãnost Klement. 

Rozmrazovací tunely pro‰ly velkou opravou

Rozmrazovací tunely jsou jedním z klíãov˘ch
zafiízení, pfies které smûfiuje uhlí z lomÛ 
ke zpracování ve Vfiesové.

Foto SU

Tradiãní setkání 
s jubilanty z fiad 
zamûstnancÛ správy
spoleãnosti a vedení
divizí probûhlo
v závûru roku 
v budovû staré 
sokolovské radnice.
Podobná setkání,
která se konají
i v dal‰ích sloÏkách
spoleãnosti, jsou
jednou z pfiíleÏitostí
jak podûkovat tûm,
ktefií pracují 
v Sokolovské uhelné
dvacet a více let. 

Foto SU

Sokolovská
uhelná 
ocenila 
jubilanty
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Redakce
gratuluje 
k jubileu

V˘znamné Ïivotní jubileum oslavil v uplynul˘ch dnech
dlouholet˘ b˘val˘ pracovník Sokolovské uhelné a souãasn˘
ãestn˘ pfiedseda Svatavského klubu dÛchodcÛ Medard a Do-
prava pfii Sokolovské uhelné Oldfiich Dvofiák. Redakce zpra-
vodaje mu touto cestou gratuluje k jeho 80. narozeninám. 

Oldfiich Dvofiák nastoupil do spoleãnosti v roce 1953,
a zastával zde celou fiadu funkcí od vedoucího úseku dolu,
Pohraniãní stráÏ pfies pozice vedoucího v˘robního dispeãinku
nebo hlavního inÏen˘ra aÏ k fiediteli dolu 25. únor. Ve sluÏ-
bách spoleãnosti setrval aÏ do roku 1987.

(red)

Knihovna byla letos
kreativní

Pomûrnû nabit˘ program mûla v uplynulém roce také sokolovská knihovna. Ta, i díky
podpofie Sokolovské uhelné, uspofiádala hned nûkolik kreativních semináfiÛ zamûfien˘ch na
Ïurnalistiku i v˘tvarné umûní, a na své si zde pfii‰li také ãtenáfii dûtsk˘ch knih. Ti mûli moÏ-
nost diskutovat napfiíklad s ilustrátorem Adolfem Dudkem, autorkou Michaelou âermákovou
a dal‰ími. A ani letos pak v knihovnû nechybûly oblíbené akce pro dûti ze sokolovsk˘ch ma-
tefisk˘ch ‰kol (na snímku). Foto archiv 

„I proto se snaÏíme kaÏd˘ rok na‰im ãlenÛm nabídnout alespoÀ dva nebo
tfii jednodenní zájezdy a jeden del‰í zájezd,“ potvrzuje Oldfiich Dvofiák, ãlen
klubu a jeho ãestn˘ pfiedseda. V minulosti tak b˘valí zamûstnanci dolÛ mûli
moÏnost napfiíklad nav‰tívit v˘stavu Flora Olomouc, VídeÀ i celou fiadu kul-
turních památek v celé zemi. 

„UmoÏÀuje nám to pfiedev‰ím podpora aktivit b˘val˘ch zamûstnancÛ ze
strany Sokolovské uhelné, bez které bychom samozfiejmû takové vûci asi jen
tûÏko mohli realizovat,“ poukazuje Dvofiák na pomoc firmy. Podle nûho ale
klub rozhodnû není jen cestovní kanceláfií pro b˘valé zamûstnance dolÛ. „Na-
‰ich aktivit bylo vÏdy mnohem více a stejnû tak tomu bude i v pfií‰tím roce.“ 

Zatímco je‰tû letos probûhlo v prosinci tradiãní setkání ãlenÛ klubu v so-
kolovském Hornickém domû, klub uÏ pfiipravuje na pfií‰tí rok také náv‰tûvu
divadel v Sokolovû a Plzni, tfii klubová setkání, a uvaÏuje i o dal‰ích moÏn˘ch
aktivitách. 

Svatavsk˘ klub dÛchodcÛ vznikl pfiibliÏnû pfied tfiiceti lety, a dnes sdru-
Ïuje pfies 350 b˘val˘ch zamûstnancÛ spoleãnosti. Jde pfieváÏnû o ty, ktefií v mi-
nulosti pracovali na divizích Medard a Doprava v b˘valé západní ãásti revíru.
Tamní zamûstnance pak sdruÏuje i dal‰í z klubÛ, ve kterém jsou b˘valí pra-
covníci Pfiátelství a závodÛ Libík, Gustav, Doprava, Silvestr a b˘valého gene-
rálního fieditelství firmy. Pfii Sokolovské uhelné pak pÛsobí také klub b˘val˘ch
zamûstnancÛ hlubinného dolu Marie v Královském Pofiíãí. 

Svatav‰tí dÛchodci na cestách
Na jiÏní Moravu a hrady i zámky v regionu chce pozvat své ãleny v pfií‰tím roce Svatavsk˘ klub dÛchodcÛ Medard a Doprava pfii So-
kolovské uhelné. Ten v tûchto dnech pfiipravuje svÛj program na pfií‰tí rok, a právû zájezdy po památkách patfií dlouhodobû k tûm nej-
oblíbenûj‰ím. 

Na ‰estém místû tabulky stráví leto‰ní
zimu fotbalisté druholigového FK Baník Soko-
lov. T̆ mu se tak po rozkolísané loÀské sezónû
podafiilo ustálit v˘kony a zafiadit se mezi ‰piãku
soutûÏe.

Baník má letos vÛbec nejvyrovnanûj‰í v˘-
kony ve své historii. Statisticky disponuje nej-
lep‰ím útokem celé ligy a ãtvrtou nejlep‰í
obranou. Ani tak razantní vzestup v˘konnosti
ale t˘m zatím v˘‰ nedostal. DÛvodem je 
v˘konnostní vyrovnanost ‰piãky tabulky.

„Dokud se nenauãíme vyhrávat i vyrov-
nané zápasy, ve kter˘ch dnes remizujeme, v˘‰
to ani nepÛjde,“ fiíká trenér t˘mu Martin Ha‰ek.
„Ale podle mého na to rozhodnû máme. Chce
to jen ãas.“

To ostatnû potvrzují i sami hráãi. „KdyÏ
jsme zaãínali podzimní ãást, mûli jsme mûsíc na
to, abychom se nûjak sehráli,“ fiíká David Vaní-
ãek. „Teì máme za sebou pÛl roku v soutûÏi
a dva mûsíce pfiípravy na jarní ãást pfied sebou.
Urãitû to je‰tû zvedneme.“

Podle samotného managementu klubu
bude ale velk˘m úspûchem - kvÛli tvrdé konku-
renci na ‰pici tabulky, kdyÏ na konci sezóny t˘m

obhájí stejnou pfiíãku jako nyní. „Tím rozhodnû
nemyslím, Ïe by to nemohlo b˘t lep‰í. Ale i sou-
ãasné v˘kony jsou odpovídající tomu, Ïe ne-
dávno do‰lo k tak v˘znamné reorganizaci,“
potvrzuje pfiedseda klubu Pavel MakoÀ.

Reorganizací pfiitom nepro‰el jen A t˘m
Baníku, ale i celková struktura klubu. Ten má
dnes 15 t˘mÛ, a vÛbec poprvé za poslední roky
tak na sebe v‰echny kategorie navazují, coÏ
umoÏní Baníku pfiedev‰ím v˘chovu vlastních
hráãÛ, ktefií v budoucnosti posílí druholigov˘
man‰aft.

Navíc se v podzimní ãásti nedafiilo jen
muÏskému A t˘mu. Na ãelních pfiíãkách tabu-
lek totiÏ budou pfiezimovat i „áãkové“ t˘my do-
rostencÛ nebo ÏákÛ. Zimní mûsíce tak pro nû
budou pfiedev‰ím dobou pfiípravy na tvrdé boje
v jarní ãásti. 

Vedle t˘mu muÏÛ se letos dafiilo také druÏstvÛm dorostencÛ a ÏákÛ

Díky spolupráci Sokolovské uhelné, FK Ba-
níku Sokolov a mûsta bylo v závûru listopadu
otevfieno i nové fotbalové minihfii‰tû s umûlou
trávou v areálu 3. základní ‰koly v Sokolovû.
Kromû jejích ÏákÛ ho bude moci vyuÏívat i ‰i-
roká vefiejnost. Foto SU

M‰i zazpívají tfii spojené sbory
Hned tfii sbory najednou rozezní 20. prosince v 19 hodin sokolovsk˘ kostel sv. Ja-

kuba Vût‰ího. Zde probûhne tradiãní vánoãní koncert, na kterém se pfiedstaví, vedle kar-
lovarského kvartetu lesních rohÛ, pfiedev‰ím celá fiada pfiedních pûveck˘ch sólistÛ
praÏsk˘ch scén. Jmenovitû zazpívají Miroslav a Iveta Koppovi, Jana Piorecká, Pavel Ho-
ráãek, varhany Jitka Ne‰varová. O zlat˘ hfieb koncertu sloÏeného z vánoãních písní se
postarají hned tfii sbory spoleãnû. Fontána z Mariánsk˘ch Lázní, sbor La Dolce Vita a So-
kolovsk˘ pûveck˘ sbor totiÏ na závûr zazpívají âeskou m‰i vánoãní Jakuba Jana Ryby.
Koncert probûhne za podpory Sokolovské uhelné.

Fotbalisté pfiezimují
na ‰esté pfiíãce
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S jednoznaãnû kladn˘m hodnocením mÛÏe zakonãit bilanci uplynulého kalendáfiního roku Základní
umûlecká ‰kola Sokolov. Její Ïáci si totiÏ na své konto pfiipsali hned nûkolik v˘znamn˘ch úspûchÛ.

Mladí umûlci sbírali body

Sokolov‰tí vãelafii
mífií do ‰kol

„V první fiadû se na‰im ÏákÛm letos podafiilo
velmi dobfie uspût v celostátních soutûÏích,“ po-
tvrzuje fieditel ‰koly Roman ·vancar. „Pro regio-
nální ‰kolu je pfiitom ãasto velk˘m úspûchem uÏ
jen postup do celostátních kol soutûÏí, natoÏ kdyÏ
dosáhnou na ãelní místa.“ 

Té sokolovské se to podafiilo letos hned tfii-
krát. O první velk˘ úspûch se postaral devítilet˘ vio-
loncellista Vladimír Kubálek, kter˘ si z celostátní
soutûÏe ZU· organizované ministerstvem ‰kolství
odnesl ocenûní za tfietí místo. 

„V ãervnu se pak podafiilo uspût na‰emu
sboru Zvonek na Mezinárodním festivalu pûvec-
k˘ch sborÛ Slovakia kontakty, odkud si odvezl
stfiíbrn˘ pás,“ vypoãítává ·vancar. Úspûch je o to
cennûj‰í, Ïe soubor v jeho souãasném sloÏení
funguje pomûrnû krátkou dobu, a konkurencí mu
na Slovensku byly pfiedev‰ím ‰piãkové ruské sou-
bory. 

Letos se dafiilo ale také mlad˘m taneãníkÛm.
Ti sice je‰tû nedosáhli na Evropskou ‰piãku jako je-
jich kolegové ze sokolovského Miráklu, ale na tu
republikovou uÏ rozhodnû mají. Potvrdilo se to na
mezinárodním festivalu Svátky Jara, kde z regio-

nálního kola v Teplicích nejen Ïe postoupili do ce-
lostátního kola, ale získali zde rovnou tfietí místo. 

Ani po Novém roce si ale Ïáci ‰koly moc 
neodpoãinou. Témûfi kaÏd˘ mûsíc je totiÏ v Soko-
lovû ãekají vefiejné koncerty. ·kolní dechov˘ 
orchestr pak v dubnu vyrazí na nesoutûÏní festival
do italského Lago di Garda a zároveÀ z hráãÛ 
nav‰tûvujících ‰koly v Sokolovû, Horním Slavkovû,
Kyn‰perku a bavorském Tirschenreuthu vzniká 
v tûchto dnech velk˘ dechov˘ orchestr. Ten bude re-
gion reprezentovat na mezinárodním festivalu v Belgii. 

Základní umûlecká ‰kola v Sokolovû vznikla
v roce 1946 a sídlila v rÛzn˘ch ãástech mûsta. Od
roku 1991 pak sídlí v souãasné budovû na Starém
námûstí. Roãnû ji nav‰tûvuje kolem 600 dûtí, které
zde mohou docházet na hudební, taneãní nebo v˘-
tvarn˘ obor. Jednoznaãnû nejvût‰í zájem je dlou-
hodobû o v˘uky hry na klavír, keyboard nebo
kytaru. ZU· Sokolov patfií ke ‰kolám dlouhodobû
podporovan˘ch Sokolovskou uhelnou. 

Mezi Ïáky základních a stfiedních ‰kol se
chystají v nejbliÏ‰ích t˘dnech vyrazit sokolov‰tí
vãelafii. Ti se tak snaÏí fie‰it hned nûkolik zásadních
problémÛ. V regionu klesají poãty vãelstev, sami
vãelafii stárnou a pokud se situace v dohledné dobû
nûjak nevyfie‰í, mohou dÛsledky toho v‰eho b˘t
je‰tû mnohem ‰ir‰í. 

„Na vãelách jsou totiÏ závislé tfii ãtvrtiny po-
travinové produkce a ãtyfii z pûti druhÛ zeleniny
pûstované v Evropû,“ fiíká Václav S˘kora, pfiedseda
sokolovské organizace âeského svazu vãelafiÛ. 

Jen v Sokolovû pfiitom v posledních letech
klesl poãet vãelstev o ãtvrtinu, v evropském mû-
fiítku pak dokonce aÏ o 50 procent. Vliv na to má
hned nûkolik faktorÛ. Tím prvním je pokles pylu
v souvislosti s genetick˘mi úpravami zemûdûl-
sk˘ch plodin. Dal‰í pfiíãinou je extenzivní hospo-
dafiení, kdy jsou na velk˘ch plochách rostlinné
monokultury. Tfietím dÛvodem pak je v˘skyt roz-
toãe varoázy, kterému se dafiilo díky uplynul˘m 
tepl˘m zimám. 

„Chtûli bychom tak ‰kolám ve mûstû novû
nabídnout tfieba moÏnost vzniku ‰kolních vãelstev,
které by za pomoci na‰ich ãlenÛ mohli vyuÏít tfieba
v hodinách biologie,“ vysvûtluje S˘kora s tím, Ïe
v souãasné dobû vãelafii hledají vhodné ‰koly, kte-
r˘m ve mûstû tuto spolupráci nabídnou. 

V dal‰í fázi pak chtûjí vãelafii pfiispût ke zv˘-
‰ení zájmu ÏákÛ o samotné vãelí produkty. Ty jsou
totiÏ v˘znamn˘m zdrojem fiady látek pro farmacii
a kosmetick˘ prÛmysl. UÏ od starovûku se tak vy-
uÏívá napfiíklad vãelí jed, nûkteré látky obsaÏené
v medu, propolisu a své uÏití má tfieba i vãelí vosk
nebo matefií ka‰iãka. 

„TakÏe to má i vyuÏití v rámci v˘uky tfieba

v chemii i dal‰ích oborech,“ dodává S˘kora, podle
kterého je cílem pfiedev‰ím pfiesvûdãit Ïáky o tom,
Ïe vãelafiení není pouze zábavou pro seniory. „Na-
opak mÛÏe b˘t oborem s velmi zajímavou per-
spektivou.“

Základní organizace âeského svazu vãelafiÛ
Sokolov ve mûstû pÛsobí za podpory Sokolovské
uhelné. 

60 let od svého zaloÏení oslavila 27. lis-
topadu TJ Baník Sokolov. Ta sdruÏuje pfies
1 500 ãlenÛ ve tfiinácti sportovních oddílech,
a patfií k nejrozsáhlej‰ím organizacím svého
druhu v âeské republice. V domovském Karlo-
varském kraji je pak jednoznaãnû nejvût‰í.
V rámci oslav jednota ocenila v sokolovském
kapucínském klá‰tefie nejen své zakládající
ãleny, ale také nejúspû‰nûj‰í sportovce ze
sv˘ch fiad, a ty, ktefií se za dlouh˘ch ‰est dese-
tiletí stali legendami zdej‰ího sportu. Na jed-
nom pódiu se tak se‰li jak b˘valí sokolov‰tí
sportovci, tak jejich nejmlad‰í generace. Na
snímku ocenûní zakládající ãlenové TJ Baník
volejbalista Jifií Krotil, b˘val˘ pfiedseda fotbalo-
vého oddílu Oldfiich Dvofiák, fotbalov˘ bran-
káfi a pozdûj‰í obchodní fieditel Sokolovské
uhelné Josef Beck spolu s moderátorem oslavy
Mírou V‰eteãkou.

Sokolovská ZU· pfiipravuje v nadcházejících
mûsících i celou fiadu koncertÛ pro vefiejnost.

Foto SU

Pfiehled zápasÛ HC Energie 
Karlovy Vary na domácím ledû

Nedûle 4. 1. 2009 od 16.30 hodin
HC Energie Karlovy Vary HC âeské Budûjovice

Úter˘ 13. 1. 2009 od 18.00 hodin
HC Energie Karlovy Vary HC Zlín

Pátek 16. 1. 2009 od 18.00 hodin
HC Energie Karlovy Vary HC Vítkovice

Pátek 23. 1. 2009 od 18.00 hodin
HC Energie Karlovy Vary HC Litvínov

Pfiehled zápasÛ HC Banik Sokolov
na domácím ledû

Stfieda 17. 12. 2008 od 18.00 hodin
HC Baník Sokolov HC JindfiichÛv Hradec

Sobota 3. 1. 2009 od 17.00 hodin
HC Baník Sokolov HC Klatovy

Sobota 10. 1. 2009 od 17.00 hodin
HC Baník Sokolov HC Rokycany

Stfieda 21. 1. 2009 od 18.00 hodin
HC Baník Sokolov HC Roudnice

Z   KULTURY

Bernard 
oÏil 
Vánocemi

Tûlov˘chovná
jednota 
slavila v˘roãí

Chov vãel není zábavou jen pro seniory, ale má
mnohem ‰ir‰í moÏnosti. Pfiesvûdãit o tom chtûjí
vãelafii Ïáky sokolovsk˘ch ‰kol. Foto archiv

17. 12. 2008
Sokolov – Mûstsk˘ dÛm kultury – Mûstské di-
vadlo
Tel.: 352 324 729, 352 324 715
POHÁDKA O VÁNOCÍCH A ZAKLETÉ 
âEPIâÁ¤CE
Divadlo Mrak (HavlíãkÛv Brod). Pohádka za-
ãíná v chaloupce hodné a usmûvavé ãepi-
ãáfiky Marjánky, která má jeden velk˘ sen -
stát se princez nou. Ovãák Toník má Marjánku
rád, ale ze zlata má jen srdéãko...
Od 17.00 hodin

17. 12. 2008
Kyn‰perk nad Ohfií – Mûstské kulturní stfie-
disko
Tel.: 352 683 085, 352 324 270
BONI PUERI
Koncert. Svûtoznám˘ chlapeck˘ sbor - Boni
pueri. Sbormistry Boni pueri jsou Pavel Horák
a Jakub Martinec. Dirigent: Jakub Martinec.
Od 19.00 hodin

19. 12. 2008 
Sokolov – Staré námûstí
Tel.: 352 324 714
ZPÍVÁNÍ POD VÁNOâNÍM STROMEM
Tradiãní mûstská pfiedvánoãní akce. Slav-
nostní rozsvícení vánoãního stromu za zvuku
fanfár, rozdávání polévky, ãaje, aj. Vystoupení
sokolovsk˘ch pûveck˘ch sborÛ, prodej vá-
noãních pfiedmûtÛ, divadlo. Vystoupí: Paleta
(K. Vary), âervení pantefii (N. Role) aj.
Od 15.00 hodin

20. 12. 2008
Karlovy Vary – Kostel sv. Máfií Magdaleny
Tel.: 272 736 724 , 353 222 767
VARHANNÍ KONCERT
Chrámov˘ koncert.
Od 16.00 hodin

21. 12. 2008
Ostrov – Klá‰terní kostel Zvûstování Panny
Marie
Tel.: 353 800 526, 351 001 003
SOUBOR PRAÎSK¯CH TRUBAâÒ
Adventní koncert. Program: adventní písnû,
ãeské a evropské koledy, ‰tûdroveãerní vytru-
bování. Umûleck˘ vedoucí souboru Josef
Svejkovsk˘ doprovodí hudební produkci
i poutav˘m vyprávûním o vánoãních tradi-
cích.
Od 17.00 hodin

21. 12. 2008
Sokolov – Kapucínsk˘ kostel
Tel.: 352 324 714
TWO VOICES – ADVENTNÍ KONCERT
Projekt, zaloÏen˘ na kombinaci klasického
a ‰ansonového zpûvu v podání 2 Ïensk˘ch
hlasÛ (operní pûvkynû a ‰ansoniérky). Úãin-
kují: Edita Adlerová - mezzosoprano, Jana Ry-
chterová - zpûv, kytara.
Od 18.00 hodin

31. 12. 2008
Královské Pofiíãí – areál zem. statku Bernard
Tel.: 739 071 270, 352 676 368
SILVESTR NA STATKU
Tradiãní silvestrovské oslavy.
Od 18.00 hodin

Tradiãní vánoãní trhy letos
na Sokolovsku odstartovali
na statku Bernard v Králov-
ském Pofiíãí. Vedle vánoã-
ního stromu zde tak
náv‰tûvníci mohou kaÏd˘
advent spatfiit ukázky lido-
v˘ch fiemesel, prohlédnout
si v˘stavu betlémÛ, a ne-
chybí ani gastronomické
speciality poãínaje cukro-
vím a konãe Bernardsk˘m
punãem.

Foto Miroslav Makoviãka


